

Short Bio Dr. Carsten Wieland

www.carsten-wieland.de



Dr. Phil. Carsten Wieland is a German diplomat, former senior UN consultant, Middle East, and conflict expert with high-ranking mediation experience. He is an Associate Fellow at the Geneva Centre for Security Policy (GCSP) and an associate of the Middle East Center at the Peace Research Institute Oslo (PRIO).

From 2014 till 2019, he served with three UN Special Envoys for Syria as Senior Expert for Intra-Syrian Talks and senior political advisor. Wieland also worked in the Syria team of the Foreign Office in Berlin and as director of the German Information Center for the Arab World in Cairo. Currently, he works as a Senior Policy Adviser for the Middle East, North Africa and South Asia in the Green Party Parliamentary Group in the German Bundestag.

Wieland has published articles and books on Syria, nationalism, ethnic conflicts in the Balkans and in South Asia, on Islamism and secularism. His latest book “Syria and the Neutrality Trap: The Dilemmas of Delivering Humanitarian Aid through Violent Regimes” was published in July 2021.

Wieland also taught conflict and conflict resolution at New York University (NYU) Berlin campus. In 2006 he was a fellow at the Public Policy Institute at Georgetown University,

Washington, DC. Wieland was also guest professor at the Universidad del Rosario in Bogotá after having worked as the country representative of the Konrad Adenauer Foundation in Colombia between 2006 and 2008.

Wieland studied history, political science and philosophy at Humboldt University in Berlin, Duke University in North Carolina and at Jawaharlal Nehru University in New Delhi. He lived in Damascus 2003-2004 where he also learned Arabic.

Deutsch:

Dr. Carsten Wieland ist Diplomat, langjähriger Senior UN-Berater, Nahost- und Konfliktperte mit internationaler Mediationserfahrung. Er ist Associate Fellow am Geneva Centre for Security Policy (GCSP) und Fellow des Middle East Centre am Peace Research Institute Oslo (PRIO).

Von 2014 bis 2019 arbeitete er für drei UN-Sondergesandte für Syrien als Senior Expert für die innersyrischen Verhandlungen und Senior Political Advisor. Außerdem arbeitete Wieland im Syrien-Team des Auswärtigen Amtes in Berlin und als Leiter des Deutschen Informationszentrums für die arabische Welt in Kairo. Derzeit arbeitet er als Nahost-Referent der Grünen-Fraktion im Deutschen Bundestag.

Wieland hat Artikel und Bücher zu Nahost und Syrien, zu den Themen Nationalismus, ethnische Konflikte auf dem Balkan und in Südasien, zu Islamismus und Säkularismus veröffentlicht. Sein neuestes Buch „Syria and the Neutrality Trap: The Dilemmas of Delivering Humanitarian Aid through Violent Regimes“ wurde im Juli 2021 veröffentlicht.

Wieland lehrte auch über Konflikte und Konfliktlösungen an der New York University (NYU) Berlin. 2006 war er Fellow am Public Policy Institute der Georgetown University, Washington, DC. Zudem war Wieland Gastprofessor an der Universidad del Rosario in Bogotá, nachdem er von 2006 bis 2008 als Landesrepräsentant der Konrad-Adenauer-Stiftung in Kolumbien tätig war.

Wieland studierte Geschichte, Politikwissenschaft und Philosophie an der Humboldt-Universität zu Berlin, der Duke University in North Carolina und an der Jawaharlal Nehru University in New Delhi. Er lebte 2003-2004 in Damaskus, wo er auch Arabisch lernte.